
na. tęre~ie t oczyszczalni ścieków
w zywc~,C~y~ona~ie uszc~elnienia ok.
20 km SIE!CI~anahzacYJneJ lok. 10 km
sieciwodociąqowe] na terenie miasta
Żywiec oraz ~rzeprowadzenie prac ba-
dawczych i 0ykonanie prac projekto-
wych dla uszczelnień kanalizacji poza
Żywcem,
Zgodnie z] Memorandum Finanso-

wym z grudnia 2003 roku koszt Fazy
f. wynosił 1~.656.600 euro, z czego
65% stanowiło dofinansowanie Unii
EuropejSkiej.1 W grudniu 2006 roku,
po uprzednim złożeniu wniosku, Zwią-
zek otrzymał ~ecyzję KE o zwiększeniu
kwoty na Faz~ I do 18.272.400 euro.
Na realiza~ję Fazy II Związek wnio-

skuje o kwot4 505.352.000 zł, zakłada-
jąc, że dofindnsowanie z Unii Europej-
skiej WY..Qie§'e85%) Pozostałe 15%
ri'lustą wnieśe gminy oraz spółki opera-
torskie realiz~jące projekt.
- 8tworzyl1śmy taki mechanizm fi-

nansowania, Iktóry pozwala gminom
normalnie funkcjonować, nie rujnując
ich budżetów - wyjaśnia Janusz Mi-
chałek. - Opiera się on na długotermi-
nowych, kilkunastoletnich okresach
spłat ratalnyc,h. Dzięki takiemu rozwią-
zaniu owe 15% czyli prawie 76 mln zł
staje się kwotą realną.
.Oczyszczanie ścieków na Żywiec-

czyźnie" obej1nuje gminy: Gilowice, Je-
leśnia, Koszarawa, Lipowa, Łodygowi-
ce, Milówka, Radziechowy-Wieprz,
'3ajcza. Ujsotr', Węgierska Górka oraz
Zywiec. Łącznie osiemdziesiąt pięć
i pół tysiąca hektarów!
Celem projpktu jest poprawa zarzą-

dzania gospqdarką ściekową i dosto-
sowaniem gd do standardów określo-
nych w dyreRtywach Unii Europejskiej
iTraktacie ARcesyjnym. Rozbudowany
zostanie systłm oczyszczania ścieków
w miejscowościach położonych w zlew-

ni Jeziora Żywieckiego i górnego od-
cinka rzeki Soły. Ograniczy to znacznie
odprowadzanie ścieków bezpośrednio
do wód powierzchniowych i podziem-
nych oraz gleby, a w konsekwencji
ochroni tereny wodonośne przed za-
nieczyszczeniem oraz pozwoli zacho-
wać naturalny krajobraz Żywieckiego
Parku Krajobrazowego.
- Realizacja projektu nie wpłynie ne-

gatywnie na znajdujące się tutaj parki
krajobrazowe - wyjaśnia Wojciech
Rzyczniak, kierownik Jednostki Reali-
zującej Projekt. - Wszelkie prace pro-
wadzone są na terenach zurbanizowa-
nych. Musimy jednak brać pod uwagę
górzyste ukształtowanie terenu - po-
woduje ono stosowanie szczególnych
rozwiązań technologicznych, opartych
głównie na dużej liczbie przepompowni
ścieków.
Zrealizowane prace w ramach Fazy

I to przede wszystkim stworzenie
struktury instytucjonalnej dla spraw-
nego wdrożenia i realizacji całego za-
kresu Projektu wraz z przygotowa-
niem wniosku aplikacyjnego dla za-
kresu Fazy II i Studium Wykonalności
- dodaje Wojciech Rzyczniak. - Prze-
prowadziliśmy również analizę posia-
danej dokumentacji projektowej na bu-
dowę sieci kanalizacji sanitarnej i wo-
dociągowej, wykonaliśmy dokumenta-
cję projektową na modernizację i roz-
budowę oczyszczalni ścieków w Żyw-
cu, wybrani zostali wykonawcy projek-
tów sieci kanalizacyjnych i wodociągo-
wych. Są to kluczowe elementy na-
szego projektu, bez których realizacja
inwestycji o tak szerokim zakresie by-
łaby po prostu niemożliwa. Możemy
pochwalić się ogłoszeniem pierwsze-
go przetargu na budowę sieci kanali-
zacji sanitarnej, objętego zakresem
Fazy II Projektu, który finansowany

Modenizacja obiektu
w Żywcu pozwoli
na oczyszczanie 42
tysięcy metrów
sześciennych na dobę.
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będzie z nowej perspektywy finanso-
wej Funduszu Spójności na lata 2007-
2013.
Oczywiste jest, że przy tak ogromnej

inwestycji, muszą występować kłopoty
i trudności. Największe problemy, z ja-
kimi musi się zmierzyć Związek, to ce-
ny ofertowe Wykonawców startujących
w postępowaniach przetargowych.
- Niejednokrotnie byliśmy zmuszeni

do unieważniania postępowań ze
względu na znaczące przekroczenia
środków posiadanych przez Związek
na sfinansowanie poszczególnych kon-
traktów - mówi Wojciech Rzyczniak.
- Do tych trudności można również za-
liczyć ciągłe zmiany przepisów, które
nie dają stabilnego oparcia podmiotom
gospodarczym, realizującym podobne
inwestycje i wymuszają konieczność
przygotowywania wielu dokumentów
od początku.
- Były również kłopoty innej natury

- dodaje Janusz Michałek. - Kiedy
przygotowaliśmy projekt, Polska wstą-
piła do Unii i - jak wiadomo - przestał
istnieć Fundusz ISPA. do którego
wnioskowaliśmy. Trzeba było więc za-
cząć prace nad dokumentacją właści-
wie od nowa. Następnie okazało się,
że środki Funduszu Spójności na lata
2004-2006 zostały w większości wy-
korzystane. Dziś ubiegamy się o pie-
niądze z Funduszu, zaplanowane
na lata 2007-2013. Wiele w tym cza-
sie było momentów zwątpienia i znie-
chęcenia gmatwaniną przepisów oraz
trudnościami, wynikającymi z braku
dobrego przepływu informacji. Ale to
już przeszłość. Dziś chcę podkreślić
upór i determinację członków Związ-
ku, którzy przekonali się, że gwaran-
cją sukcesu jest przede wszystkim
ogromne zaangażowanie i żelazna
konsekwencja. _


